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معاوناداریمالیدانشگاهالزهرادرپاسخبه»فرهیختگان«:

10 درصد بودجه دانشگاه الزهرا 
صرف پژوهش می شود

، اولین نشست خبری رئیس دانشگاه الزهرا، زهرا ناظم بکائی برگزار شد. در این نشست که  ظهر دیروز
یاست دانشگاه حضور  در سالن همایش های بین المللی برگزار شد، اعضای هیات مدیره و معاونان ر
داشتند. در این نشست خبری به موضوعاتی مختلفی مانند ماجرای زمین های ده ونک، کمبود اعتبار 
ی مالی دانشگاه  ی، معاون ادار ... اشاره شد. محمد عصار دانشگاه و جذب اعضای هیات علمی و
الزهرا در پاسخ به سوال »فرهیختگان« مبنی بر میزان بودجه پژوهشی در دانشگاه، عنوان کرد: »معاونت 
ی بخشـــی اســـت که هزینه کردها را انجام می دهد و براســـاس سیاســـت های کلانی که  پژوهش و فناور
ی می شـــود. درخصوص مصوبات هیات امنا، معمولا سقف بودجه  در دانشـــگاه اســـت، این مورد جار
پژوهشـــی 15 درصـــد از بودجـــه کل اســـت. البته معمولا به دلیل مشـــکلات متعـــدد و اولویت هایی که 
در طـــول ســـال پیـــش می آید، این بودجه تحقق پیدا نمی کنـــد. اما ما حدودا بین 10 تا 11 درصد، بودجه 
یم که در ســـال های آینده به مرز 15 درصد برســـد.« در ابتدای این نشســـت  یم و امیدوار پژوهشـــی  دار
خبری زهرا ناظم بکائی، رئیس دانشـــگاه الزهرا گزارشـــی از مهم ترین برنامه های این دانشـــگاه ارائه داد و 
، 11 دانشـــکده و یک پژوهشکده زنان دارد که ۲500  گفت: »دانشـــگاه الزهرا)س( حدود 10 هزار دانشـــجو
نفر از دانشجویان ما در خوابگاه های دانشجویی سکونت می کنند.« رئیس دانشگاه الزهرا درخصوص 
کید کرد: »ما طی یک سال گذشته قدم های بزرگی در زمینه های  برنامه های عمرانی دانشگاه الزهرا)س( تا
ی ساختمان های  ی که در زمینه بازساز مختلف به ویژه حوزه های عمرانی دانشـــگاه برداشـــتیم؛ به طور
خوابگاه های دانشـــجویی توانســـتیم ۶ ســـاختمان را از نظر کیفی از ســـطح 5 به ســـطح ۳ ارتقا دهیم. 
ضمن اینکه کار ساخت مجتمع آزمایشگاهی این دانشگاه نیز آغاز شده است.« ناظم بکائی با بیان 
اینکـــه دانشـــگاه الزهـــرا)س( در حوزه آموزش برنامه های تحولـــی وزارت علوم را پیگیری و اجرا می کند، 
... شروع شده است.  گفت: »در این راستا بازنگری یک سری سرفصل های دروس، رشته ها، گرایش ها و
ی های راهبردی که  همچنین توانســـتیم مجوز تاســـیس دانشـــکده خانواده و همچنین دانشکده فناور
کید بر اینکه دانشگاه  یافت کنیم.« او با تا این دانشکده اغلب حکمت بنیان و استادمحور است را در
در تلاش اســـت تا رشـــته های بین رشـــته ای را تاســـیس کند، افزود: »همچنین در حوزه پژوهش نیز برای 
گســـترش ارتباط با صنعت که اغلب در این زمینه دانشـــکده های فنی مســـئولند و ارتباط با جامعه که 

مسئولیت آن با دانشکده های علوم انسانی است نیز اقداماتی را انجام بدهیم.« 

کمبود اعتبار؛ مهم ترین مشکل دانشگاه الزهرا
رئیس دانشگاه الزهرا)س( کمبود اعتبار را مهم ترین مشکل این دانشگاه عنوان کرد و گفت: »با توجه 
بـــه اینکـــه بخـــش عمده ای از اعتبـــار و بودجه ما در حوزه تغذیه دانشـــجویی هزینه می شـــود؛ بنابراین 
کید بر اینکه  اعتبـــار کمتـــری را می توانیـــم صـــرف آموزش و پژوهش کنیـــم.« ناظم بکائی همچنین بـــا تا
پایی و  دانشـــکده های تک جنســـیتی ویژه دختران متقاضیان بیشـــتری در دنیا و حتی کشـــورهای ارو
آمریکایی پیدا کرده اند، گفت: »هر ســـاله این دانشـــگاه ها تعداد بیشـــتری دانشـــجو جذب می کنند و 
ی همچنین ادامه داد: »در  دختران مایل هستند در این دانشگاه های تک جنسیتی تحصیل کنند.« و
ی کرده اند  سطح منطقه نیز برخی کشورها به خاطر رقابت با ما دانشگاه های تک جنسیتی را راه انداز
و تقاضا برای ورود در این دانشـــگاه ها نیز در منطقه بیشـــتر شـــده است.« رئیس دانشگاه الزهرا)س( با 
بیان اینکه اولویت این دانشگاه در حوزه ارتباطات بین المللی تعامل با دانشگاه های تک جنسیتی و 
یم و در حال  مشترک است، گفت: »با این وجود محدودیتی برای ارتباط با سایر دانشگاه های دنیا ندار
حاضر با کشورهای عراق، لبنان و برخی کشورهای خلیج فارس که دانشگاه های تک جنسیتی دارند 
فعالیت هایی را در زمینه آموزشی و پژوهشی آغاز کرده ایم.« ناظم بکائی همچنین از برنامه این دانشگاه 
برای جذب ۲0 هیات علمی تا ســـال آینده خبر داد و گفت: »طی یک ســـال گذشـــته ۲0 هیات علمی 

جدید نیز به جمع دانشگاهیان الزهرا)س( اضافه شدند.« 

پیاده سازی دانشکدگان موضوعی در راستای 
پاسخ به نیازهای جامعه

شورای دانشگاه آزاد استان اصفهان با حضور دکتر محمدمهدی 
طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، فرزاد جهان بین معاون 
فرهنگی و دانشجویی، پیام نجفی رئیس دانشگاه آزاد استان 

اصفهان و دیگر اعضا در واحد لنجان برگزار شد. 
رئیس دانشگاه آزاد در این جلسه با بیان اینکه در ابتدای سال 
جاری دو طرح اصلی در دانشگاه آزاد مطرح شد، گفت: »طرح 
دستیاران آموزشی و طرح مربوط به اعضای هیات علمی وابسته 
تا به امروز به خوبی پیاده سازی شده است؛ البته ممکن است 
نواقصی در این دو طرح وجود داشته باشد اما تلاش داریم آنها 
را اصـــلاح کنیـــم. طرح ها و موضوعات جدیدی نیز برای ســـال 
آینده در نظر داریم که درحال برنامه ریزی در مورد آنها هستیم.«  
دکتر طهرانچی با اشاره به ساختار دانشی جدید دانشگاه آزاد 
اظهار داشـــت: »دانشـــگاه یکپارچگی علمی خـــود در عرصه 
کشـــوری را حفـــظ کـــرده و گروه های مختلف دانشـــی را شـــکل 
داده است.« وی آرایش جدید دانشگاه برای پاسخ به نیازهای 
جامعه را ضروری دانست و افزود: »در راستای تلاش دانشگاه 
آزاد اســـلامی درخصـــوص پاســـخ بـــه نیازهای اصلـــی جامعه، 
پیاده ســـازی دانشـــکدگان موضوعـــی و تخصصی بر اســـاس 
آمایش اجتناب ناپذیر است.«  گفتنی است در ادامه این جلسه، 
روسای دانشگاه آزاد واحدهای استان اصفهان و همچنین برخی 
مســـئولان و مدیران دانشـــگاهی به ارائه نظرات و پیشـــنهادات 

خود پیرامون مسائل جاری واحدهای متبوع خود پرداختند. 

راستاینظاممسائلذوبآهن تدوین211پایاننامهدر
دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد ضمن بازدید 
از بخش های مختلف کارخانه ذوب آهن اصفهان، با رئیس و 

مدیران این کارخانه دیدار و گفت وگو کرد. 
دکتـــر طهرانچـــی در دیدار با مدیران ذوب آهن اصفهان با بیان 
اینکـــه نـــرم کردن آهـــن و بهره بـــرداری از فلزات یکـــی از صنایع 
قدرت آفرین است که خداوند در قرآن کریم آن را به عنوان فناوری 
در کنار علم مطرح کرده است، گفت: »خداوند این نعمت را برای 
مردم و در جهت تامین امنیت آنها قرار داده است که امروز یکی 
از مصادیق آن، همین موضوع ایمنی های ساختمانی است.« 

رئیـــس دانشـــگاه آزاد اظهـــار کـــرد: »در گذشـــته بـــا اســـتفاده از 
ســـرمایه های معنوی خود در این صنعت پیشـــگام می شدیم، 
اما در مقطعی دچار غفلت شـــدیم و فناوری آن را از روســـیه و 
ایتالیـــا وارد کردنـــد. اگرچه هنوز بخش زیادی از مهندســـان ما 
پیشران صنعت هستند، اما هنوز پروژه های کوچک نتوانسته 
دســـتاوردهای فناورانه  مشترکی را برای دانشگاه و صنعت رقم 
بزنـــد.« وی افـــزود: »ما چهار ســـال پیـــش از ذوب آهن اصفهان 
درخواست کردیم تا نظام موضوعات خود را به ما ارائه کند، تا در 
قالب طرح پویش به 100هزار دانشجوی ارشد و دکتری ارائه شود. 
خوشـــبختانه این اتفاق افتاد. 1500 موضوع احصا شـــد و هزار و 
۶۳7 دانشجو نیز اعلام آمادگی کردند تا ذیل یک شورای علمی 
بر روی این مسائل کار کنند. تا امروز ۲11 پایان نامه و رساله دکتری 
درمورد مسائل احصا شده ذوب آهن نوشته شده که امیدواریم 

ذوب آهن از این ظرفیت استفاده کرده باشد. ۲11 پایان نامه ارشد 
و رساله دکتری که ۶0 درصد آن فنی مهندسی، ۳5 درصد علوم 
انسانی و 5 درصد علوم پزشکی بوده، تعداد بسیار ارزشمندی 
است که البته نیازمند پیگیری و بررسی است تا مشخص شود 
صنعت چقدر توانسته از این پایان نامه ها برای حل چالش های 
خود استفاده کند.« رئیس دانشگاه آزاد خاطرنشان کرد: »ایجاد 
دانشکده های تخصصی یکی از رویکردهای دانشگاه در دوره 
جدید اســـت که دانشـــکده  صنعت ســـاختمان و دانشـــکده 
ساخت و تولید از جمله آنها هستند. این دانشکده ها قرار است 
علاوه بر حوزه پایه، عرصه نیز داشته باشند که می توان از برخی 
لات ســـاختمانی  اســـاتید با تجربه ذوب آهن که در عرصه آهن آ
فعالند به عنوان عضو هیات علمی وابســـته در دانشـــگاه آزاد 
اسلامی استفاده کرد. کارکرد کارخانه ذوب آهن برای دانشجوها 
مثل بیمارستان برای دانشجوهای پزشکی و پرستاری است.« 
عضو هیات امنای دانشگاه آزاد با اشاره به پروژه ساخت مسکن 
دانشگاهیان این دانشگاه، تصریح کرد: »دانشگاه پروژه ساخت 
100هزار مســـکن را در دســـت اقدام دارد که عملیات ســـاخت 
۲۶هزار واحد آن در حضور رئیس جمهور آغاز شـــده اســـت و در 
حال انتخاب تکنولوژی  انبوه سازی خود هستیم تا بتوانیم هم 
ارزان تر و هم سریع تر مسکن را به دست اعضای هیات علمی 
برســـانیم. قصد ورود به پروژه های بلند مدت 5 تا 10 ســـاله را نیز 
یـــم و برنامـــه کوتاه مدتی برای مســـکن داریم.«  به گفته دکتر  ندار
طهرانچی، پروژه مســـکن دانشـــگاه آزاد، یـــک فعالیت فناورانه 
و آموزشـــی اســـت که اساتید و دانشـــجوهای رشته های مرتبط 
را نیـــز درگیـــر می کند. مهدی کوهی، رئیـــس کارخانه ذوب  آهن 
اصفهـــان نیـــز در ایـــن دیدار با اشـــاره به اینکـــه صنعت تجربه 
خوبـــی از همـــکاری با دانشـــگاه دارد، گفـــت: »همکاری ها در 
ابتـــدای انقـــلاب در قالب همکاری با آمـــوزش و پرورش و برای 
دانش آموزان و سپس در قالب دفاتر ارتباط صنعت با دانشگاه 
ادامه پیدا کرد. افرادی که از این طریق وارد صنعت شدند و دوران 
کارآموزی خود را گذراندند، بعدها در همان صنایع مشغول به 
کار نیز شدند و امروز مدیران صنایع هستند.« وی خاطرنشان 
کرد: »مرکز آموزشی و نوآوری را با امکانات دقیق و پیشرفته ای در 
ذوب آهن راه انداخته ایم که می تواند بستر همکاری های  مشترک 

خوبی را با دانشگاه آزاد اسلامی فراهم کند.« 
کوهی ادامه داد: »محصولاتی که در صنعت فولاد کشور تولید 
می شـــود از مـــوارد مورد اســـتفاده در تمـــام کشـــورهای اروپایی و 
کشـــورهای همسایه اســـت. امروز در رنکینگ های جهانی، در 
جایـــگاه  دهـــم و یازدهم قرار داریم و با اســـتانداردهای منطقی 
جهانـــی و اروپایی تولید می کنیم. ذوب آهن اصفهان پیشـــران 

راه آهن سراسری و متروی کلان شهرها است.« 

دانشگاه آزاد 186 مرکز تفریحی -  رفاهی  دارد
نشست هم اندیشی متخصصان و فعالان گردشگری در دانشگاه 
آزاد با حضور مهدی روان شـــادنیا، مدیرعامل شـــرکت توســـعه 
گردشگری تمدن آزاد پارس )تگتاپ( و محسن امینی، مدیرکل 
دفتر برنامه و بودجه دانشگاه آزاد امروز برگزار شد. روان شادنیا در 
این نشست با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی در حال حاضر 

18۶ مرکز تفریحی، رفاهی و گردشـــگری در سراســـر کشور دارد، 
گفت: »تمام دغدغه مســـئولان دانشـــگاه آزاد اسلامی و شرکت 
تگتاپ ارائه خدمات با کیفیت و با قیمت مناسب به همکاران 
است.« وی با اشاره به اینکه به دنبال کسب یک درصد از گردش 
مالی صنعت گردشـــگری ایران هســـتیم، به تشـــریح اقدامات 
انجام شده در شرکت تگتاپ پرداخت و اظهار کرد: »اقدامات 
این شرکت در هفت محور راه اندازی پلتفرم جامع گردشگری، 
مدیریت یکپارچه مراکز اقامتی، توسعه سایت های گردشگری، 
خدمات به دانشجویان داخلی و خارجی، ایجاد برند غذایی، 
آموزش های مهارتی و گردشـــگری ســـلامت برنامه ریزی شـــده 
اســـت.« مدیرعامل شرکت توسعه گردشگری تمدن آزاد پارس 
)تگتاپ( به ظرفیت ها و امکانات ســـامانه جامع گردشـــگری 
تگتاپ اشـــاره و تصریح کرد: »امکان خرید بلیت های ریلی و 
هوایی، خرید خدمات رزرواسیون به صورت جامع، ارائه خدمات 
گردشـــگری مراکز دانشـــگاه، امکان خرید خدمات گردشگری 
سفارشی سازی شده، فروش اقساطی تورهای گردشگری و ایجاد 
دسترسی مدیریت مراکز دانشگاهی از جمله قابلیت های این 

سامانه است.« 
محسن امینی، مدیرکل دفتر برنامه و بودجه دانشگاه آزاد نیز در 
ادامه این نشســـت گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی یک دانشگاه 
شـــبکه ای اســـت که دارای پشـــتوانه علمی و زیرساخت های 
بی نظیر است. این دانشگاه دارای 450 واحد و مرکز آموزشی و ۶00 
مدرسه سما است. همچنین این دانشگاه دارای زیرساخت های 
فراوانی در نقاط مختلف کشور است که حاصل تلاش 40ساله 
اســـت.« وی بـــه آمـــار دانشـــجویان، اعضـــای هیـــات علمی و 
رشته های مرتبط با حوزه گردشگری اشاره کرد و گفت: »پشتوانه 
علمی دانشگاه آزاد اسلامی در حوزه گردشگری بسیار مناسب و 
مطلوب است که باید از این پشتوانه در جهت توسعه صنعت 

گردشگری استفاده کنیم.« 
گفتنی اســـت در این جلســـه فرشـــاد جعفروند، معاون رفاهی و 
گردشـــگری شـــرکت تگتاپ و برخی از متخصصـــان و فعالان 

گردشگری کشور حضور داشتند. 

آموزش قرآن به زبان انگلیسی در مدارس عالی 
مهارتی دانشگاه آزاد

جلســـه هماهنگـــی مدیران و مدرســـان مـــدارس عالی مهارتی 
آموزش قرآن کریم به زبان انگلیســـی برگزار شـــد. در این جلســـه 
کـــه با حضور محمدرضا آرام، مدیـــرکل واحدهای بین المللی 
و برون مرزی دانشـــگاه آزاد و مدیران و مدرســـان مدارس عالی 
مهارتی آموزش قرآن کریم برگزار شد، مطالبی درخصوص تبیین 
چگونگی آموزش قرآن کریم به زبان انگلیسی، موانع و راه حل های 

حل مشکلات مطرح شد. 
آرام در این جلسه با بیان اینکه حرکت های قرآنی در هر حوزه ای 
بسیار ضروری است، گفت: »آموزش قرآن کریم به زبان انگلیسی 
در مـــدارس عالـــی مهارتی دانشـــگاه آزاد اســـلامی نیازمند یک 
برنامه ریزی دقیق اســـت تا به خوبی عملیاتی شود.« وی افزود: 
»بایـــد فعالیت ها به گونه ای باشـــد تا آمـــوزش در مدارس عالی 
مهارتی آموزش قرآن کریم به زبان انگلیسی به تولید یک پژوهشگر 

یا قرآن شناس منجر شود و نفراتی برای جهاد علمی قرآنی به زبان 
بین المللی تربیت شود.« 

 سومین همایش »علوم، حکمت و حکمرانی« 
در دانشگاه آزاد برگزار می شود

نشست خبری مجموعه همایش های ملی »علوم، حکمت و 
حکمرانی«  روز  گذشته با حضور محمدهادی همایون، معاون 
علوم انسانی و هنر دانشگاه آزاد و دبیران علمی و اجرایی سلسله 

همایش ها به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد. 
همایون در این نشست گفت: »برگزاری مجموعه همایش های 
علوم و حکمت اسلامی ابتکار و تدبیر  دکتر خسروپناه در زمان 
تصدی ایشـــان در معاونت علوم انســـانی و هنر دانشـــگاه آزاد 
اسلامی بود. حکمت اسلامی این ظرفیت را دارد که برای همه 
شاخه های علوم دستاوردهای دانشی داشته باشد و وحدت 

علوم ایجاد کند.« 
وی ادامه داد: »حکمت اسلامی شاید در ظاهر به عنوان فلسفه 
اســـلامی تفســـیر شـــود اما درواقع حکمت از کلان ترین نگاه ها 
آغـــاز شـــده و به اخـــلاق، فقه، حقوق، سیاســـتگذاری و حتی 
دستاوردهای علمی منجر می شود. پس حکمت یک مجموعه 
... بوده که اتصال نگاه  کامل از عنوان های فقه، فلســـفه، کلام و

از عالی ترین مبدا به پایین ترین سطوح علوم را در بر می گیرد.« 
معاون علوم انســـانی و هنر دانشـــگاه آزاد خاطرنشان کرد: »این 
معاونت دو دوره همایش ملی علوم انسانی و حکمت اسلامی 
را در آبان 1400 و دی 1401 برگزار کرد. سومین همایش از مجموعه 
همایش هـــای علـــوم و حکمت اســـلامی اردیبهشـــت 140۳ با 
مشـــارکت 8 واحد دانشگاهی و در حوزه های مختلف علمی 
و دانشی برگزار خواهد شد. در این دوره، سلسله همایش های 
ملـــی با همکاری و مشـــارکت معاونت های علوم، مهندســـی 
و کشـــاورزی، علوم پزشـــکی و معاونت علوم تربیتی و مهارتی 

دانشگاه آزاد اسلامی برگزار خواهد شد.« 
وی اظهار داشت: »براساس برنامه های زمان بندی شده، همایش 
ملی »هنر و رسانه، حکمت و حکمرانی« 5 اردیبهشت به میزبانی 
واحد یزد، همایش ملی »فرهنگ و تمدن، حکمت و حکمرانی« 
۹ اردیبهشت به میزبانی واحد علوم و تحقیقات، همایش ملی 
»تربیت، حکمت و حکمرانی« 1۲ اردیبهشت به میزبانی واحد 
اصفهان )خوراسگان(، همایش ملی »فضای مجازی، حکمت و 
حکمرانی« 17 اردیبهشت به میزبانی واحد الکترونیکی، همایش 
ملـــی »امنیـــت منابع، حکمـــت و حکمرانی« 1۹ اردیبهشـــت 
بـــه میزبانی واحد ســـنندج، همایش ملـــی »جامعه، حکمت و 
، همایش  حکمرانی« ۲۳ اردیبهشـــت به میزبانی واحد شـــیراز
ملی »صنعت، طبیعت، حکمت و حکمرانی« ۲۶ اردیبهشت 
به میزبانی واحد بندرعباس و همایش ملی »سلامت، حکمت 
و حکمرانی« ۳0 اردیبهشت به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی 

آزاد اسلامی تهران برگزار می شود. 
به گفته همایون، اعطای نیم نمره امتیاز پژوهشی به مقالات برتر 
دانشـــجویان دکتری شـــرکت کننده در این همایش ها و گواهی 
حضور در همایش ازجمله مشوق هایی است که در نظر گرفته 

شده است. 

گزارش چه خبر از دانشگاه 

فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 
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